
Všichni si neseme z d tství svá zran ní, a pokud nebudeme tyto 
rány lé it, nebudeme nikdy schopni být svému dít ti takovým ro-
di em, jakým bychom cht li být. Pokud jste jako dít  utrp li v n -
jaké oblasti zran ní, m žete si být jisti, že vám tato oblast bude 
zp sobovat zármutek i jako rodi m – a bude zra ovat i vaše dít . 

Každý z nás si ur it  snadno vybaví n jaký p íklad: otec, který 
svého syna neustále bezd n  kritizuje, stejn  jako to d lal jeho 
otec jemu. Matka, která nedokáže svým d tem stanovit hranice, 
protože nesnese, když se na ni d ti zlobí, a nakonec vychová se-
best edné, úzkostlivé d ti. Rodi e, kte í tráví dlouhé hodiny v prá-
ci, protože nev í sami sob  a tomu, že jsou schopni v novat se 
naplno svému malému dít ti (tzn. milovat ho). Úkolem každého 
z nás je v dom  prozkoumat své vlastní jizvy (n které menší, jiné 
stále velmi bolestivé), abychom nezp sobovali nové šrámy vlast-
ním d tem. 

Dobrá zpráva je, že rodi ovství nám v podstat  dává mapu, kde 
tyto jizvy hledat, a tím i šanci najít je a umožnit jim, aby se zaho-
jily. Naše d ti mají zvláštní schopnost ukazovat nám naše vlastní 
zran ná místa a vytahovat na povrch naše strachy a vztek. Posky-
tují nám jedine nou p íležitost r st a lé it se a d lají to mnohem 
lépe než nejlepší terapeuti i zenoví mist i. V tšina rodi  íká, 
že láska k d tem je zm nila: p inesla jim více trp livosti, soucitu 
a nesobeckosti. K v cem, které formovaly naši psychiku v raném 
d tství, budeme vždy citliv jší, ale pokud svá stará zran ní vy-
lé íme, p estanou ovládat naše chování a my si uv domíme, že 
se z t chto starých jizev m žeme pou it, že nám p edaly ur itou 
moudrost a že se díky nim m žeme stát lepšími rodi i. 

Jakým zp sobem si tedy m žeme vylé it svá vlastní zran ní 
z d tství a stát se svému dít ti takovým rodi em, jakým bychom 
si p áli být? 

V domé rodi ovství. Když budeme pozorní, za neme si 
všímat, kdy se dít  trefuje do našeho citlivého místa. Ne-
jde o to, že se d ti chovají jako d ti – to d lají stále. Od-
povídá to jejich v ku. N kterým rodi m však vadí ur ité 
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Pokud nám chybí sebere  exe a smí ení, historie se asto 
opakuje… Výzkumy jasn  ukazují, že vztah našeho dít te 
k nám bude ovlivn n tím, co se stalo nám, když jsme byli 
d tmi, pokud se nám nepoda í tyto zkušenosti pochopit 
a zpracovat. 
  — Dan Siegel

Slavný psycholog D. W. Winnicott se zabýval zkoumáním vztah  
mezi rodi i a d tmi a dosp l k mnoha d ležitým zjišt ním. K mým 
oblíbeným pat í to, že d ti nepot ebují dokonalé rodi e. To jediné, 
co od nás d ti opravdu pot ebují, je neubližovat jim a nabídnout 
jim „oby ejnou“ lásku a oddanost. 

Bohužel to není tak snadné, jak se zdá. Za prvé, oddanost v bec 
není oby ejná. Jak každý rodi  dob e ví, oddanost znamená vstát 
ve dv  hodiny ráno, chodit po byt  sem a tam a chovat v náru í pla-
ící dít , které má zán t st edního ucha. Oddanost znamená p inutit 

se jít do kuchyn  a uva it dít ti ve e i, a koli po dlouhém a náro -
ném dni nechcete nic jiného než natáhnout se na gau  a „vypnout“. 
Oddanost znamená sundat si bundu za mrazivé noci a p ikrýt s ní 
dít  spící na zadním sedadle auta. Tato oby ejná oddanost m že 
být stejn  intenzivní jako láska, která po v ky v k  zp sobuje, že 
rodi e se vždy vrhnou mezi dít  a hrozící nebezpe í, a  má jakoukoli 
podobu, od letících st epin skla po nep átelské vojsko. 

P esto, i když svou oddanost vyjad ujeme tím, že klademe své 
dít  na první místo, není snadné být „dobrý“ rodi . I milující matka 
nebo otec svému dít ti asto necht n  ublíží a zp sobí mu trvalé jizvy 
na duši. A to se týká i rodi , kte í své dít  zbož ují a kte í by nevá-
hali ob tovat se pro n j, pokud by to situace vyžadovala. Pro  je mezi 
našimi zám ry a naším jednáním taková propast? D vodem je, že 
i když v dom  nikdy nechceme svému dít ti ublížit, velká ást rodi-
ovství, stejn  jako ostatních vztah , se odehrává mimo naše v domí.
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